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بازار میوه در شب یلدا �
در شــب یلدا از شــیرینی نیز نباید غافل شــد. علــی بهره مند، 
رئیس اتحادیه قنادان و شیرینی فروشــان نیز از عدم افزایش قیمت 
شیرینی شب یلدا خبر داده است. او گفته است: »در صنف قنادی و 
شیرینی فروشی هیچ وقت در آستانه شب یلدا قیمت ناگهانی افزایش 
پیدا نمی کند، چراکــه مواد اولیه به وفور وجــود دارد.« این درحالی 
است که به گفته محمدرضا ناصری، رئیس اتحادیه قنادان کرمانشاه 
از افزایش 20 درصدی  قیمت انواع شیرینی شب یلدا نسبت به سال 
گذشــته خبرداده و گفته اســت:»این افزایش قیمت مربوط به نرخ 
جدیدی اســت که سه ماه قبل دریافت کردیم که البته با افزایش ۶0 
تا ۷0 درصدی هزینه های ما نســبت به سال قبل متناسب نیست.« 
او گفته اســت:»در حال حاضر قیمت هر کیلوگــرم کیک بین 200 
تا 220 هزار تومان و شــیرینی تر نیز ۱۶0 تا ۱۷0 هزار تومان است. 
قیمت شیرینی خشک نیز بسته به نوع آن کیلویی ۱۱0 تا ۱20 هزار 
تومان اســت.« اما براســاس خبری که خبرگزاری ایرنا منتشر کرده 
اســت، قیمت هر کیلوگرم شــیرینی تر و خامه ای بین ۱۴0 تا ۱۸۵ 
هزار تومان، شیرینی دانمارکی، زبان و پاپیونی بین ۱20 تا ۱۶0 هزار 

تومان اعلام شده است. 

قیمت یلدایی گوشت قرمز و مرغ  �
جبرئیل برادری، رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان تهران نیز 
2۸ آذرماه اعلام کرد: »جهاد کشــاورزی استان تهران روزانه ۱۳00 تا 
۱۴00 تن گوشت مرغ گرم در سطح شهر تهران و ۱۶ شهرستان تابعه 
توزیع می کند. میادین میوه و تره بار عمده استان تهران و امین آباد به 
عنوان پایانه و ســکوی عرضه وظیفه توزیع گوشــت مرغ تأمین شده 
توســط جهاد کشاورزی اســتان را به کاسبان سطح شــهر، اصناف، 
رستوران ها، پزنده ها، پادگان ها و سایر مراکز عرضه با قیمت عمده ۷۳ 
هــزار تومان برعهده دارند. قیمت این کالای پروتئینی در این میادین 

۷۳ تا ۷۸ هزار تومان است.« او همچنین تاکید کرده است:»در حال 
حاضر به منظور تنظیم بازار، گوشت قرمز گوسفندی به صورت شقه 
با قیمت هر کیلوگرم 2۸2 هزار تومان، گوشت قرمز گوساله به صورت 
بسته بندی با قیمت 2۹۹ هزار تومان و گوشت قرمز گوساله و گوسفند 
منجمد قطعه بندی با قیمت هر کیلوگــرم از 2۱۵ تا 220 هزار تومان 

توزیع می شود.«

رصد میدانی بازار چه می گوید؟ �
آنطور که برخی رســانه ها گزارش داده اند امــا رصد میدانی بازار 
حکایت از فروش اقلام به قیمتی بالاتر از نرخ های مصوب اتحادیه ها 
دارد. در همین خصوص اقتصاد آنلاین براســاس رصد میدانی بازار 
اعلام کرده اســت: »یک خانوار چهار تا شــش نفره اگر بخواهد یک 
سفره یلدایی را چیدمان کند، حداقل باید بین یک تا یک ونیم میلیون 
تومان هزینه کند؛ هرچند برخی اقلام بســته به کیفیت و تنوعی که 
دارند، می توانند نرخ این سبد را بالا و پایین کنند.« این درحالی است 
که حداقل دریافتی یک کارگر ۸ و نیم میلیون تومان است و اگر سایر 
هزینه های جاری خانوار در نظر گرفته شــود، بعید اســت یک کارگر 
بتواند از عهده هزینه های کمرشــکن مرتبط با شب یلدا برآید. افزون 
بر این برای افراد دارای مشــاغل کاذب، صاحبان مشاغل ناقص که 
حداقل حقوق را نیز دریافت نمی کنند به علاوه اقشار جای گرفته در 
دهک های یک ، دو و ســه که معمولًا بدون درآمد شناخته می شوند، 
قطعاً برگزاری مراسم شب یلدا با چنین وضعیت هزینه کردی رویایی 
دســت نیافتنی است. تأسف بار این اســت که در آمار و ارقام و هنگام 
حمایــت از مصرف کننده در حوزه قیمت ها ایــن گروه های درآمدی 
در نظر گرفته نمی شوند؛ اقشــاری که اتفاقاً نمی توان آمار آنها را کم 
قلمداد کرد؛ آن هم در شــرایطی که متخصصان حــوزه اجتماعی و 
اقتصادی بر کاهش روزافزون طبقه متوســط و سقوط آنها به طبقات 

فقیر هشدار می دهند. 

ادامه از صفحه اول

 درســت تر این اســت کــه بگوییــم گرامی داشــت یلــدا آیینی 
ایرانی – هندی اســت که در غرب با نام میترا شــناخته شده و 
پیروانی بسیار هم داشته است و اسطوره های میتراییسم را در 

یکی دو قرن اخیر در دیوار نگاره های اروپا شناخته اند.
در اسطوره میتراییسم در غرب با تصویر نوجوانی رو به روییم که 
از صخره زاده شــده با مشــعل آتش در دست و نماد نور است و 

تمام قصه در همین نور نهفته است.
با این اوصاف شب یلدا شب جشن زایش نور در فردای آن است 
و امید به جوانه به یاری ایزد مهر و البته باز جا دارد یادآور شویم 
این حکایت هیــچ ربطی به فرهنگ میهمانــی ندارد چنان که 
تقویم رســمی و رسانه رسمی با توقف بر هندوانه و حوض و انار 

در پی القای آن است.
اینکه یلــدا را با انــار و هندوانه و آجیل شــیرین گرامی بداریم 
البته مشــکلی ایجــاد نمی کنــد جز آنکــه در وانفســای تورم 
افسارگســیخته برای کثیری حســرت و حیرت زاست اما مراد 
پیشــینیان جشــن زایش خورشــید یا نور یا میتــرا و به عبارت 
درســت تر »مهر« بوده اســت. »مهر« ی که نه همان خورشید 
که هم نشین و عجین با آن است و اگر یلدا را تبریک می گویند 
و با واژۀ میلاد هم ریشــه می دانند ) احتمالًا با اســتناد به زبان 
سریانی( از این روســت و در شاهنامه فردوسی هم به درستی 

به مناسبت روز بعد از آن اشاره شده است:
شب اورمزد آمد از ماه دی

ز گفتن بیاسای و بردار می
)اورمزد هم نام نخستین روز ماه در ایران باستان بوده است(.

در نگاه برخی شاعران وجه شبانه یلدا بیشتر مورد توجه بوده 
چندان که حافظ که تفأل به دیوان او ازســنن شــب یلداســت 

می گوید: 

صحبت حکام ظلمت، شب یلداست
نور ز خورشید جو، بو که برآید

با این حال او هم در ادامه و بلافاصله از نور و خورشید می گوید. 
اگر قرار باشد این نوشته از تعارفات و کلیشه ها فراتر رود، سِزَد 
که با این اشــارت پایان یابد که شــب یلدا گواهی است بر اینکه 
ایرانیــان طی هزاره ها در بســتر چند آییــن و فرهنگ مختلف 

برکشیده اند و پایدار مانده اند و چرا یلدا گواه است؟
گواه است چون از روزگاری حکایت می کند که نیاکان ما در پی 
آیین مهر بودند ) و نه پرستندۀ خورشید( و سپس زرتشت آمد 
و اگرچــه ایزد مهــر از آن فراز کمی فرود آمــد اما از صحنه کنار 
نرفت و ذیل اهورامزدا قرار گرفت و شــاید این همه توجه به نور 
و آتش ریشــه در همین داشته باشد و ســپس در بامداد اسلام 
از میان آیات گونه گون این ســخن آشــناتر نشست که الله، نور 
آسمان ها و زمین است و با خداوندی که دین تازه می شناساند 
احســاس بیگانگــی نکردند و بــا فرهنگ خــود درآمیختند و 
اصرار بر پاس داشــت چهارشنبه سوری برای همین بود اگرچه 
نماد »آتش افروز« به حاشیه رفت و »حاجی فیروز« باقی ماند و 
همین که »خواجه پیروز« به »حاجی فیروز« بدل شــد نشان از 

فرهنگ تلفیقی و تلفیق فرهنگی دارد.
در روزگار ما فرهنگ ایرانی به جز دو ســاحَت کهن و اســلامی 
بــا فرهنــگ مغرب زمین هــم درآمیخته و خاصــه از وقتی این 
باور قوت گرفته که کریســمس غربیان ریشه در یلدای ایرانیان 
دارد توجه به آن افزون تر هم شــده اســت و هر که از ظن خود 
سلیقه ای و پسندی بر آن می افزاید ولو رسمی ترین و تازه ترین 
آنها دورترین و بی مزه ترین باشــد که شــب یلدا را روز فرهنگ 
میهمانی و پیوند با خویشــان بنامد و بداند و نه نشانی از میترا 

در آن باشد نه ایزد مهر!

ادامه سرمقاله 

این انتقاد ناشی از درک نادرستی است که از سازوکار امور قضایی 
و نیز جایگاه رئیس قوه دارند و گمان می کنند رئیس قوه قضائیه 
هم مثل رئیس قوه مجریه است که دســتور دهد و زیردستانش 
اجــرا کنند. آنــان نمی دانند که قضــات در صدور رای مســتقل 
هستند و دیوان عدالت اداری نیز چنین است و هیئت عمومی 
دیوان عدالت اداری از چنان جایگاهی برخوردار اســت که هیچ 
رئیــس قوه ای به خــود این حــق را نمی دهد کــه در برابر احکام 
آن بایســتد ولی طرفــداران دولت چون متوجه ماجرا نیســتند 

می خواهند این توپ را به زمین قوه قضائیه بیندازند. بعلاوه آنان 
می توانند و می باید از حقوقدانان خود بخواهند که حکم دیوان 
را از منظر حقوقــی نقد کنند، همانطور که اصلاح طلبان احکام 

نادرست قضایی را نقد می کنند.
درهرحــال، امیدواریــم کــه هــر دو عامــل شــکل گیری فســاد 
سیســتماتیک، یعنی مقررات نادرست و فســادزا و نیز تعلقات 
قبیله ای و قومی کم کم زایل شود تا صفت سیستماتیک بودن از 

فساد موجود برطرف شود.

احسان گنجی3

که از فیلترشکن استفاده می شود، مصرف اینترنت هم بالا می رود و وزارت 
ارتباطات از این مصرف بالا سود می برد. در واقع پول فیلترشکن ها با واسطه 

و یا بدون واسطه به جیب وزارت ارتباطات می رود.«
پس از اظهارنظر بسیاری از نمایندگان درباره بازار داغ و سود چندده هزار 
میلیارد تومانی فروش فیلترشکن، عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات از قوه قضائیه و »هیئت نظارت بر رفتار نمایندگان« خواســت که 
ادعای نماینده مجلس در خصوص فیلترشــکن ها را بررسی کنند تا معلوم 

شود چه کسانی پشت مافیای فیلترشکن فروشی پنهان می شوند.
در این میان الهویردی دهقانی، نماینده ورزقان و عضو کمیسیون صنایع 
مجلس، اظهارنظر عجیب و غیرقابل باوری را مطرح کرده و گفت: »وزارت 
ارتباطــات راه را برای فروش فیلترشکن فروشــان و دلالان بــاز کرده وگرنه 
جابه جایی پول چطــور از درگاه پرداخت های ایران انجام می شــود. وزارت 
ارتباطات خودش بدون واسطه به مردم فیلترشکن بفروشد نه با واسطه.« اگر 
اینترنت نیاز به فیلتر دارد که باید محدود شود ولی فروش فیلترشکن دولت 
آن هم بدون واسطه یعنی خالی کردن جیب مردم توسط دولت برای رسیدن 

به آزادی در اینترنت.

ارتباط مسئولان از طریق واتساپ �
معین الدین سعیدی، نماینده مجلس در واکنش به 
صحبت های آیت الله جوادی آملی به هم میهن گفت: 
»خداونــد به درجات آقای جوادی آملی بیفزاید که جزو 
آزاداندیش ترین فقهای عصر حاضر هستند. او نکته ای 
درباره غیراخلاقی بودن فیلترینگ و فروش فیلترشکن گفت. ما هم بارها و 
بارها از تریبون های مختلف این موضوع را عنوان کردیم اما تاکنون پاسخی 

نشنیدیم.«
او افزود: »در شــرایط ملتهب سال گذشته اتفاقاتی رخ داد که منجر به 
فیلتر شدن بســیاری از پلتفرم های فضای مجازی شــد. با رفع آن شرایط 
انتظار می رفت که مردم بتوانند دوباره از این پلتفرم ها استفاده کنند اما این 
اتفاق نیفتاد و به همان نسبت فروش فیلترشکن افزایش یافت و بنا به اعلام 
برخی آمار تا ۴۸هزار میلیارد تومان گردش مالی فروش فیلترشکن هاست که 
تضاد عجیبی است. تمام کسانی که این محدودیت را ایجاد کردند در فضای 
مجازی و همین پلتفرم ها حضور دارند و انتظار دارند که مردم هم آنها را دنبال 
کنند. اینجا دوگانگی بیشتر می شــود و این پارادوکس دراماتیک می شود. 
اگر آنها به این قائل هســتند که پیام رســان ها و پلتفرم های فضای مجازی 
داخلی توان رقابت دارند چرا خودشان از آن استفاده نمی کنند؟ چطور در 
آن پلتفرم ها حضور دارند و توئیت می زنند؟ به همین دلیل فکر می کنم این 
دوگانگی به قدری آزاردهنده  شده که فقیه عالیقدری مانند جوادی آملی هم 

به این موضوع اشاره می کند و حتی آن را غیراخلاقی خطاب می کند.«
ســعیدی در پاسخ به این ســوال که تاکنون چه اقدامی انجام داده اید؟ 
تاکیــد کرد: »اکثر مجلس قائل به طرح صیانــت از کاربران فضای مجازی 
هســتند. این موضوع برای آنها چندان نگران کننده نیست و شاید دغدغه 
هم نباشــد. اما باید این را قبول کرد که قاطبه مردم نســبت به این موضوع 
حساسیت دارند. هرچند که فیلترشکن ها آنچنان رواج پیدا کردند که عملًا 
دسترســی ها کماکان وجود دارد؛ فقط چیزی که باقی می ماند سوداگری 
اســت که متاســفانه باید بگوییم با اســتفاده از این محدودیت ها به ثروت 

آنچنانی دست پیدا کرده اند.«
نماینده چابهار درباره وجود اینترنت طبقاتی گفت: »من درباره جزئیات 

این موضوع اطلاعات کاملی ندارم. بنابراین پاسخی به این سوال ندارم.«
او در پاســخ به این ســوال که اســتفاده فیلترکننــدگان از پلتفرم های 
فیلترشده، بی احترامی به مردم نیست؟ تاکید کرد: »سایت های غیراخلاقی 
در تمام دنیا جهت دسترسی سنین مختلف به ویژه سنین پایین که قدرت 
تمییز را ندارند، محدودیت هایی در نظر گرفته شده است. این قابل پذیرش 
است اما اینکه بسیاری از پلتفرم هایی که مردم در آن امرار معاش یا اقدام به 
برقراری ارتباط می کنند، واقعاً توهین به مردم تلقی می شود وقتی خودمان 

از آن استفاده می کنیم. در بسیاری از مواقع مسئولان وزارتخانه ها شماره 
واتســاپی به ما می دهند تا از طریق آن با هم در ارتباط باشیم. این دیگر به 

وجهه دراماتیک مسئله بیشتر اضافه می کند.«

وزارت ارتباطات پشت پرده فروش فیلترشکن �
محمدحسن آصفری، عضو کمیسیون امور داخلی 
کشور و شوراها نیز در گفت وگو با هم میهن تاکید کرد: 
»برای ما هم سوال بوده و پنج شش ماه است که از وزیر 
ارتباطــات خواســته ایم که دربــاره پشــت پرده فروش 
فیلترشکن پاسخ دهد. ســالیانه حدود ۵0 تا ۶0 هزار میلیارد تومان درآمد 

فیلترینگ است و معلوم نیست که به جیب چه کسی می رود.«
او افزود: »اینکه از یک طرف اینترنت فیلتر و از طرف دیگر فیلترشــکن 
آزادانه فروخته می شــود، نشان از آن است که اراده ای برای از بین رفتن این 
شرایط وجود ندارد و به سخره گرفتن مردم است. رانتی در این موضوع وجود 
دارد و باید مشــخص شود که پشت این رانت، دست چه کسی است. بعید 
می دانم مردم عادی بتوانند فیلترشکن بفروشند و پهنای باند هم در اختیار 
آنها قرار داده شود. موضوع فیلترینگ یک مسئله جدی است که باید ابعاد 

آن مشخص شود.«
آصفری با تاکید بر اینکه فیلترکردن و پشــت بند آن فروش فیلترشکن، 
نشــان از دزدی در کشــور اســت، گفت: »اتفاقاً کســانی کــه وی.پی.ان 
می فروشند درآمد هنگفتی دارند اما نه به کسی پاسخگو هستند نه یک ریال 
مالیات می پردازند. درحالی که ما از مغازه دار، کارمند، کارگر و... مالیات اخذ 
می کنیم اما افرادی که فیلترشکن می فروشند با وجود گردش مالی هنگفت 
و سنگین مالیات – به عنوان بیت المال - نمی پردازند. آنها فقط جیب مردم را 

خالی می کنند.«
او از وجــود اینترنــت طبقاتی اظهار بی اطلاعی کــرده و افزود: »ما هم 
وی.پی.ان می خریم و از آن استفاده می کنیم. اینطور نیست که به ما اینترنت 
آزاد اختصاص دهند. ما هم مانند مردم عادی اگر بخواهیم چیزی را باز کنیم 
که فیلتر است، مجبوریم که فیلترشکن خریداری کنیم. پول این به جیب چه 

کسی می رود؟ وزارت ارتباطات باید به آن پاسخ دهد.«
آصفری با اشــاره به ســیم کارت گردشــگری و اینترنت فیلترنشده آن، 
تاکید کرد: »مســئله اصلی این اســت که باید مشخص شود پول هنگفت 
فیلترشکن ها به جیب چه کسی می رود و چه کسی مجوز آن را صادر کرده 
است. در بســیاری از کشورها از گردشگران حمایت می کنند و حضور آنها 
می تواند درآمدزایی خوبی برای کشور به وجود آورد. بنابراین باید امتیازاتی 

برای گردشگران در نظر گرفته شود.«
عضو کمیســیون امور داخلی کشور و شوراها با اشاره به حل فیلترینگ 
اینترنت افزود: »شــورایعالی امنیت ملی باید نظر بدهد و تصمیم  بگیرد که 
فیلترها برداشته شــود اما مهم ترین مسئله ما فروش وی.پی.ان است. این 
تناقضی اســت که باید روشن شود و مجلس به طور جدی دنبال پاسخ وزیر 

ارتباطات است.«
او در پاسخ به این سوال که ارزیابی شما از ای که وزیر به مردم اعلام کرده، 
برای امنیت خودتان از فیلترشــکن های رایگان خارجی اســتفاده نکنید، 
چیســت؟ گفت: »این قابل قبول نیست که اینترنت را فیلتر کنند و اعلام 
کنند که از فیلترشکن های داخلی استفاده کنید. وقتی مردم پول اینترنت 
می دهند دیگر معنی ندارد که پول فیلترشــکن داخلی بپردازند. این منبع 
درآمدی شده برای بعضی ها. این معنی ندارد که دولت اینترنت را فیلتر کند و 
وزارت ارتباطات فیلترشکن داخلی به فروش برساند. این موضوع قابل قبول 
نیست. اگر تصمیم گرفتند اینترنت فیلتر باشد باید برای همه فیلتر باشد و 
فروش فیلترشــکن معنا پیدا نمی کند. اینکه وزارت ارتباطات اعلام کند از 
فیلترشــکن های داخلی استفاده کنند، جوکی بیش نیست و نشان از این 
است که ظاهراً وزارت ارتباطات علاقه ندارد فیلترها برداشته شود و به واسطه 
فیلتــر بودن اینترنت پولی را به جیب می زند و علما باید درباره این پول نظر 

بدهند که از نظر شرعی درست است یا خیر.«


